
مرتضی مبلغ فعال سیاسی اصلاح طلب: 

ســرویس سیاسی- حجت الاسلام  
حسن روحانی در جلسه ستاد ملی مقابله با 
کرونا اظهار داشت: با شروع فصل پاییز باید 
مراقبت ها را در ســطح کشور در زمینه این 
بیماری کرونا تشــدید کنیم، به دلیل این که 
همزمان بیماری های دیگری مثل آنفلوآنزا، 
ســرماخوردگی یا بیماری های دیگری در 
کشــور شروع می شود.  وی افزود: اخیرا در 
بعضی کشورهای همسایه بیماری هایی مثل 
شــبه ذات الریه که از کرونا هم خطرناک تر 
اســت شروع شده اســت و ما وارد فصلی 
می شــویم که همه بایــد مراقبت ها را بالا 
ببریم. رییس جمهوری گفت: در این شرایط 
مردم می دانند بالای ۳۰ میلیون نفر در دنیا به 
این کووید ۱۹ مبتلا شــده اند و از این تعداد 
نزدیک یک میلیون نفر هم فوتی بوده است. 
این یکی از آثار خطرناک کووید ۱۹ اســت 
که جان مــردم را در خطر می اندازد. علاوه 
بر آن مشــکلات دیگری هم از نظر روانی، 
اقتصادی، علمی و فرهنگی و آموزشــی در 
جامعه تاثیرگذار اســت. بیماری با این همه 
ویژگی های خاص اســت که امروز با همه 

گیری دنیا را گرفتار کرده است.
روحانــی گفت: اقدامات مهمی را در 
ایــن زمینه انجام دادیم. بــاز هم باید روی 
برخی اقدامات تاکیــد کنیم و با مراقبت و 
دقت بیشــتر کار را به پیش ببریم. در دوران 
کرونا و پســاکرونا تا مدتی گرفتار خواهیم 
بود سرمایه گذاری ها شکل متفاوتی گرفته 
اســت و ما هم امروز در کشور باید این کار 
را بکنیــم.   رییس جمهــوری افزود: امروز 
سرمایه گذاری در بخش سلامت، بهداشت، 
اقتصاد دانش بنیان، اقتصاد دیجیتالی، دولت 
الکترونیک را باید تشدید کنیم. یعنی سرمایه 
گذاری ها از برخی از امور که در این شرایط 
سخت و مشکل است باید به سمت اموری 
هدایت کنیم که ضــرورت دارد و میتواند 
شرایط اقتصادی را دچار تغییر کند. در عین 
حال جامعه هم در زندگی و اقتصاد شرایط 
مناســب را داشته باشد. وی با تاکید بر لزوم 
توجه مردم به سبک زندگی ادامه داد: مردم 
می پرسند که تا چه زمانی باید ماسک بزنیم، 
سفر کم برویم یا فاصله اجتماعی را رعایت 
کنیم. باید بی حوصلگی را کنار بگذاریم، این 
سبک زندگی را باید میان مدت و بلندمدت 
ببینیم و باید تمام امسال را مدنظر قرار دهیم. 
حتی ممکن اســت سال آینده هم نیاز باشد 
همــه اصول بهداشــتی را مراعات کنیم و 
زندگی را باید با ســبک جدید بنیانگذاری 

کنیم.
رییس دولت تدبیر و امید تصریح کرد: 
حتی اگر واکسن هم در دسترس قرار بگیرد، 
باز هم ســبک زندگی ما باید ادامه پیدا کند. 

امروز آماری که در جلسه دولت ارائه شد ما 
دیدیم در برخی از اســتان ها، افرادی امروز 
بستری هســتند که چند ماه پیش، همانجا 
بســتری بودند و دو مرتبه بستری شده اند. 
یعنی یک فردی به کووید ۱۹ مبتلا شــده و 
به بیمارســتان رفته و بستری شده و معالجه 
و ترخیص شــده و بعد از گذشت چند ماه، 
دومرتبه مبتلا شــده است. این داستان خود 
واکسن را هم زیر علامت سوال قرار می دهد 

که اگر واکسن هم آمد، چقدر تاثیر دارد. 
حتی اگر واکســن را در اختیار 
بگیریم نمی توانیم شرایط را عادی 

تلقی کنیم
روحانــی افــزود: فردی کــه به این 
بیماری مبتلا شــده و ۲-۳ ماه بیشتر وی را 
حفاظت نکرده و دومرتبه گرفتار این بیماری 
شده، واکسن چه کار می تواند انجام بدهد. 
رییس جمهوری عنوان کرد: ما نمی دانیم آثار 
واکسن چقدر است و چند ماه آثار مثبت دارد 
و ایمنی ایجاد می کند. حتی اگر واکسن هم 
برسد، باید همچنان اصول بهداشتی استفاده 
از ماسک، فاصله گذاری و شستن دست ها، 
ضدعفونی کردن ها و همه اصول را باید ادامه 
بدهیم و از ترددهای غیرضرور، باز هم پرهیز 
کنیم. حتی در شرایطی که واکسن در اختیار 
ما قرار بگیرد، ما نمی توانیم شرایط را عادی 
در نظــر بگیریم.   رییس دولت تدبیر و امید 
خاطرنشان کرد: نکته دیگری که بر آن تاکید 
دارم، یکســری دوگانگی هایی است که در 
فضای مجازی و یا در برخی از روزنامه های 
مطرح می شــود، بایــد دوگانه انگاری ها 
نادرســت در دوران کرونا مانند »سلامت 
یا معیشت«، »سلامت یا دیانت«، »سلامت 
یا فعالیت اجتماعی«، »ســلامت یا آموزش 
و مهارت« کنار گذاشــته شــود و همه این 
دوگانه هــا در کنار هم مدنظــر قرار گیرد. 
روحانی افزود: ما نباید فکر کنیم به مدرسه 
رفت مبتلا می شود ولی اگر در کوچه بازی 
کند مبتلا نخواهد شــد، و یا اگر یک جوانی 
به دبیرســتان رفت مبتلا می شود اما اگر در 
یک مهمانی خانوادگی شــرکت کرد، مبتلا 
نمی شود. این کووید۱۹ مکان خاص، تعلق 
خاص، اجتماع خاص و عنوان خاص ندارد 

و در همه جا هست. 
رییس جمهوری خاطرنشــان کرد: 
در مدرســه، دبیرستان، مســجد، خیابان، 
خانه، مغازه و پیاده رو و همه جا هســت و 
می تواند هیچ جا هم نباشــد، در جایی که ما 
همه اصــول را مراعات کنیم. وقتی ما همه 
اصول بهداشــتی و هر آنچه که در رعایت 
ایــن اصول به ما گفته شــده را به طور دقیق 
اجرا کنیم، کوویــد ۱۹ در همه کجا هم که 
باشد به ما نمی رسد. این یک خطری بالقوه 

است، ولی بالفعل نمی شود.
روحانــی عنوان کرد: این خطر بالقوه 
زمانی بالفعل می شود که ما اصول بهداشتی 
را کنــار بگذاریم. بنابر این مهم نیســت که 
در چه شــغلی باشــیم. اتفاقا آمار و ارقام ما 
نشان می دهد، مشاغلی که کارمند یا کارگر 
زیادی داشــته اند و مراعات کرده اند کمتر 
مبتلا شــده اند و آن جاهایــی که تعداد کم 
بوده و مراعات نکردند مبتلا شده اند. رییس 
جمهوری یادآور شد: یک کارخانه عظیم و 
بزرگ ممکن است ۵ هزار کارگر داشته باشد 
و از اول کووید ۱۹ تا الان ، تعداد مبتلا بسیار 
کم بوده و آنها هم معالجه شــده اند و هیچ 
خطری اینها را تهدید نکرده اســت. اما یک 
مغازه کوچک که ۲-۳ شاگرد داشته و اصول 
بهداشتی را مراعات نکرده اند، هم صاحب 
مغازه و شاگردان و هم خریدار مبتلا شده اند. 
روحانی گفت: بنابر این اینکه تعداد کارگران 
۱۰ هزار یا ۵ هزار نفر باشــند و یا اینکه در 
خانه به کودکان آموزش بدهیم یا در مدرسه، 
دلیل ابتلا بر این بیماری نیست، بلکه مهم این 
اســت که اصول را به صورت دقیق مراعات 
کنیم. رییس جمهوری تصریح کرد: اتفاقا در 
ماه محرم، هیات های بسیار بزرگ، معروف 
و پرجمعیت، پروتکل هــا را بهتر مراعات 
کردنــد، و آنهایی کــه هیات های کوچکی 
بودند اصول بهداشتی را کمتر مراعات کردند 
و اتفاقا آنها گرفتاری درست کردند. نمونه 
بارز آن همین کنکور و آزمون سراسری بود. 
رییس جمهوری گفت: در آزمون سراسری 
برخی نگران بودند و به من نامه نوشــتند و 
ابراز نگرانــی کردند که یک میلیون نفر در 
کنار هم آزمون می دهند و گفتند که امسال را 
رها کنید و بگذارید یک سال عقب بیفتد و 
نتیجه کار آنها مشخص نباشد؛ شما می دانید 
که در این صورت چه بار ســنگین روحی و 
روانی و اضطراب و دلهره و حتی افسردگی 

ایجاد می شد. 
وی افزود: این همان دوگانه ای است 
که شما نمی پذیرید یا سلامت یا کنکور؛ نه! 
هم ســلامت و هم کنکور؛ شما دیدید که 
یک میلیون نفر در کنکور شــرکت کردند و 
هیچ ابتلایی نداشت و این از عجایب است 
و بعد که تعداد افرادی که احتمال مشــکل 
ابتلا را داشــتند غربالگری کردند- ۵۶ نفر 
بودند – تســت های آنها منفی و معلوم شد 
که آزمون دقیقا با پروتکل های بهداشتی به 
سلامت برگزار شده است. روحانی با تاکید 
بر اینکه اجرای پروتکل های بهداشتی برای 
مقابله با کرونا مهم است، گفت: اینکه کجا، 
چگونه، چه شــغل و شرایطی اعم از سنی 
و غیــره داریم تفاوتی نــدارد، مهم رعایت 
پروتکل های بهداشــتی است؛ اوایل کرونا 
این ذهنیت ایجاد شده بود که افراد ۶۰ سال 
بــه بالا یا افراد دارای بیماری زمینه ای مبتلا 
می شوند در حالی مشاهده کردیم که در این 
بیماری، ابتلا از نظر ســنی تفاوتی ندارد و 
ممکن اســت یک کودک، جوان یا نوجوان 
به آن مبتلا شــوند. وی ادامه داد: همه اعم از 
کودک و نوجوان و میانســال و سالمند باید 
اصول و پروتکل های بهداشــتی را تا زمانی 
که کاملا مصون شــویم، رعایت کنیم، این 
زمان  مشخص نیست و همه باید حراست 

و حفاظت کنیم  و کار را پیش ببریم.
 اگر مــردم مراقبت هــا را کنار 
بگذارنــد با  مشــکل بزرگی مواجه 

خواهیم شد
رییــس جمهوری با بیــان اینکه در 
نشســت امروز بر مراعات مردم نسبت به 
پروتکل ها تاکید شــد، گفــت:  آمار نگران 
کننده ای از ســوی وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشــکی ارائه شــد که  طبق آن 
گزارش، مراعات مردم در کشــور در هفته 
های قبل از ۸۲ درصد به ۶۲  درصد کاهش 
یافته و این بسیار نگران کننده است. وی ادامه 
داد:  اگر مردم بخواهند مساله مراقبت را کنار 
بگذارند، به هشــدارها و بــه آموزش های 
عمومی از طریق رســانه ها توجه نکنند با 
مشــکل بزرگی مواجه می شویم. نمودارها 
نشان می دهد که هر جا مراعات مردم پایین 
آمده از هفته بعد افزایش بیماری را داریم و 
هفته بعد از آن تعداد افراد بستری و هفته بعد 
هــم مرگ و میر اضافه می شــود و این یک 
زنجیره است که در کنار هم انجام می شود .

رسانه ها آموزش ملموس تری 
به مردم ارائه کنند

رییس جمهوری از مردم خواست و 
تاکید کرد تــا در همه جا و همه حالت این 
اصول مدنظر و مــورد تاکید را مدنظر قرار 
دهند و از وزارت بهداشــت و صدا و سیما 
و ســایر رســانه ها هم خواســت آموزش 
ملموس تری با شــیوه های مختلف به مردم 
ارائــه کنند.  وی با ذکر مثالی ادامه داد: یکی 
کوویــد ۱۹ گرفته یک هفته در اداره راه می 
رفت از او پرســیده می شد در هفته گذشته 
حسی نداشتی می گفت چرا سر درد داشتم 
عطسه می کردم آسپرین خوردم خوب شدم. 
روحانی تصریح کرد: پاییز در راه اســت و 
مردم از این به بعد کرونا را به سرما خوردگی 
پیوند می دهند در حالی که هر علامتی می آید 
نخســت بدترین حالت را در نظر گرفته و 
بگوییم این کووید ۱۹ اســت تا بعد روشن 
شود نیســت و خیال مان راحت شود. وی 
افزود: علائم کووید ۱۹این نیســت حتما 
سرفه کنیم؛ یکی می گوید بدنم درد می کرد 
عطسه نمی کردم. بحث سر سرفه و عطسه 
نیست این بیماری علائم مختلفی دارد. فرد 
مبتلا دربویایی و چشایی هم دچار اختلال 
می شود و باید مراجعه کند. در آموزش موارد 
را به صــورت ریزتر، دقیق تر و ملموس تر 
برای مردم توضیح دهیم تا هر کســی مبتلا 
شــد وظیفه شرعی و قانونی خود دانسته و 
دو هفته خود را ایزوله کند و حتی با اعضای 

خانواده خود ارتباط نداشته باشد. 
رییس جمهوری دلیل فاصله بیشــتر 
مبتلایان در کشــور ما با برخی کشور را در 
میــزان مراعات کردن یا نکردن دانســت و 
گفت: پزشکی و پرســتاری همان است و 
حتی کادر پزشــکی ما دلسوزتر و فداکارتر 
هم هســتند. اما مردم آن کشورها در زمان 
مبتــلا ۱۴ روز مراعات می کننــد و اینجا 
مراعات نمی کنند تا کار به بیمارستان بکشد. 
آموزش مردم برای این است که وقتی حس 
کنند مبتلا شدند بدانند چگونه باید از خود 
مراقبتی داشــته باشــند. روحانی با بیان دو 
نکته مهم دیگــر درباره قاچاق کالا و ورود 
گردشگر اظهار کرد: قاچاق کالا متاسفانه در 
کشــور ما وجود دارد و اینکه عدد آن چقدر 
اســت محل بحث است. همه ما از مرزبانی 
گرفته تا نیروی انتظامی، نیروهای مســلح، 
گمرکات و ستاد مبارز با قاچاق کالا و ارز در 

برابر قاچاق کالا مسئول هستیم.

روحانی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا:

دوگانه انگاری های نادرست دوران کرونا 
باید کنار گذاشته شود

رییس جمهوری گفت: باید دوگانه انگاری ها نادرست در دوران کرونا مانند »سلامت یا معیشت«، »سلامت یا دیانت«، »سلامت 
یا فعالیت اجتماعی«، »سلامت یا آموزش و مهارت« کنار گذاشته شود و همه این دوگانه ها در کنار هم مدنظر قرار گیرد. 

مرز شلمچه

هشدار مقتدی الصدر 

آثار استقلال 

نارنجی و زرد نداریم؛ کل کشور قرمز 

پاسخ گوی حوزه نیست

دستور مکتوب داده ام 

توصیه تالارپشتی 

متقاضیان استیضاح زنگنه 

انفجار نطنز

فتنه انتخاباتی

سرهنگ خسروی رئیس مرکز اطلاع رسانی و ارتباطات ناجا در واکنش به انتشار 
تصاویر حضور شــماری از زائران در مرز شلمچه گفت :شماری از افراد قصد خروج از 
کشور به مقصد اماکن متبرکه عراق را داشتند که مرزبانی جلوی ایشان را گرفت.درگیری 
بین مرزبانان و زائران اتفاق نیفتاد و افرادی که قصد خروج از کشور را داشتند برگردانده 
شدند.در حال حاضر عراق آمادگی پذیرش زائر ندارد و مرزبانی ایران هم مطابق با ابلاغ 
و تصمیمات قانونی در این باره عمل خواهد کرد.در روزهای گذشته مقامات عراقی بارها 
گفته اند به خاطر شیوع بیماری کرونا نمی توانند امسال میزبان زوار اربعین از کشورهای 
مختلف باشــند.وزارت بهداشــت ایران هم پیش از این اعلام کرده است که حضور در 

تجمعات می تواند موجب گسترش بیماری کرونا شود.

»مقتدی الصدر« رهبر جریان عراقی الصدر، در متنی مکتوب به مناسبت خطبه روز 
جمعه به »بنیامین نتانیاهو« نخست وزیر رژیم صهیونیستی هشدار داد. رهبر جریان الصدر 
در این ارتباط گفت: »از عبدالله مقتدی الصدر به دشمن خداوند بنیامین "نتن یاهو"  درباره 
آمدن به سرزمین معصومان، عراق، به تو هشدار می دهم. مبادا به فکر بازگشایی سفارت- یا 
بدتر از آن- ]بازگشــایی این ســفارت[در عراق بیفتی، زیرا مطابق با آیات قرآن، آن روز 
،روز پایانی تان خواهد بود«.الصدر ادامه داد: »پس از این مسئله، به مستضعفان مشرق و 
مغرب این کره خاکی می گویم عادی ســازی روابط با رژیم صهیونیستی ذلت و خواری 
است. "هیهات منا الذله" خداوند آن را از ما دور بدارد. بدانید که ما شهدای انقلاب سنگ 
را فراموش نخواهیم کرد. فلسطین در وجدان ما زنده است«.این واکنش مقتدی الصدر به 
اخباری است که چندی پیش در برخی از شبکه های مجازی عراقی دست به دست شده 
بود. در برخی از این شبکه ها، تصویری از یک سایت غیررسمی با عنوان »سفارت مجازی 
عراق در اسرائیل« منتشر شده بود. در این سایت، دو جمله به زبان انگلیسی و عربی نوشته 

شوده بود سفارت مجازی عراق در اسرائیل.

انتخاب سرمربی جدید تراکتور همانطور که پیش بینی می شد با واکنش های متفاوتی 
از سوی هواداران پرتعداد این تیم مواجه شد. شاید مهم ترین چالش منصوریان در باشگاه 
جدید، مسئله هویت نشأت گرفته از حضور طولانی او در استقلال است؛ تیمی که هویت 
فوتبالی منصوریان را شکل داده و او ارتباط خاصی با آن دارد. طبیعتا در تبریز همانطور که 
در گذشته برای مثال برای مربی مثل پرویز مظلومی هم اتفاق افتاده، حساسیت های مختلفی 
نسبت به چهره های سرخابی وجود دارد و این بار نیز علیرضا منصوریان بعد از شعله ای که 
ناگهان ارتفاع گرفت، مجبور شد در اقدامی عجیب پست های قدیمی اینستاگرام خود را 
حذف کند؛ تصمیمی که به سرعت منجر به اعتراض بخش دیگری از جمعیت هواداری؛ 

منتسب به استقلال شد.

معاون کل وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی با بیان اینکه دیگر رنگ بندی 
کرونایی معنایی ندارد، گفت: نارنجی و زرد نداریم، کل کشور در وضعیت قرمز قرار دارد. ایرج 
حریرچی ، طی گفت وگوی خبری اظهار داشت: در صورت ادامه این روند آمار کشته های کرونا 
به ۴۵ هزار نفر هم خواهد رسید. وی با بیان اینکه انفجار کرونایی در برخی شهر ها اتفاق افتاده 
است، افزود: در شهر تبریز از زیر ۴۰ بستری روزانه به ۱۶۰ بستری رسیده ایم و در قم نیز از ۱۰ 
بستری روزانه به ۱۶۰ بستری رسیدیم. معاون کل وزارت بهداشت یادآوری کرد: درصورت 
استفاده ۹۵ درصدی از ماسک و کاهش ۵۰ درصدی تردد ها میزان مرگ کاهش خواهد یافت.

حسینی نژاد، مدیر دفتر امور موقوفات حوزه با اشاره به موقوفه های موجود به نام علوم 
دینی، برنامه جدید مرکز مدیریت برای این موقوفه ها، ترغیب مردم برای وقف جدید و احیای 
موقوفه های فعلی گفت: وقف همیشه سرپل ارتباط حوزه با مردم بوده، اما در این بین مشکلاتی 
وجود دارد، که یکی عدم اشراف کافی مرکز مدیریت حوزه های علمیه بر موقوفات متعلق به 
حوزه علمیه است چرا که از گذشته تاکنون در کشور و نظام جمهوری اسلامی، متولی رصد 
موقوفات کشور، سازمان اوقاف و امور خیریه بوده است. مدیر دفتر امور موقوفات و منابع 
پایدار ادامه داد: اگر چه این سازمان برای رصد این موقوفه ها زحمت زیادی می کشد، ولی در 
شرایط فعلی که حوزه های علمیه با مشکلات مالی و کمبود اعتبار از سوی دولت مواجه است، 
ادعای ما این است اگر مدیریت این موقوفه ها به مرکز مدیریت حوزه های علمیه واگذار شود، 

اتفاقات بهتری برای حوزه در بحث اداره گسترده و مهم حوزه های علمیه می افتد. 

ترامپ با تکرار یک ادعا در جمع هواداران خود در ایالت ویسکانسین، در واکنش 
به برخی گزارش ها مبنی بر تصمیم ایران برای گرفتن انتقام ترور سردار »قاسم سلیمانی« 
تهدید کرد: »ما ضربه ای هزار برابر سخت تر از چیزی که تا الان به آن ها زده ایم، وارد خواهیم 
کرد«. او مدعی شد در حال حاضر »دستور های مکتوب« خود در این باره را به مقامات و 

دستگاه های مربوطه داده است.

رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس خطاب به رئیس جمهور، نوشت: گزینه ای 
را برای وزارت صمت به مجلس معرفی کنید که خودتان حاضر به دفاع از او باشید.عزت 
الله اکبری تالار پشــتی رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس در حساب کاربری خود 
در توئیتر، خطاب به رئیس جمهور، نوشــت: در شــرایط جنگ اقتصادی وزیر صمت را 
عزل کردید، بعد حاضر نشدید از گزینه خودتان در مجلس حمایت کنید.وی تاکید کرد: 
با برخورد غیرمسئولانه، بازارِ گرفتار التهابات را بدون متولی رها و معیشت مردم را هدف 
گرفته اید.رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس در پایان مطلب خود آورده است: اکنون 

کسی را معرفی کنید که خودتان حاضر به دفاع از او باشید!

نماینده مردم نجف آباد در مجلس جزئیات جلسه متقاضیان استیضاح زنگنه وزیر 
نفت در دفتر قالیباف را تشریح کرد.ابوالفضل ابوترابی نماینده مردم نجف آباد در مجلس 
شورای اسلامی در تشریح روند طرح استیضاح بیژن زنگنه وزیر نفت در مجلس، اظهار 
داشت: هفته گذشته متقاضیان استیضاح وزیر نفت برای بررسی این موضوع جلسه ای در 
دفتر آقای قالیباف رئیس مجلس برگزار کردند.وی با بیان اینکه وزیر نفت نیز در این جلسه 
حضور داشت، افزود: در این جلسه متقاضیان استیضاح سوالات و محور های استیضاح 
را مطرح کردند و وزیر توضیحاتی را پیرامون موضوعات استیضاح مطرح کرد.ابوترابی 
با بیان اینکه پس از استماع توضیحات زنگنه متقاضیان اعلام کردند که از توضیحات وی 
قانع نشده اند و استیضاح پابرجاست، ادامه داد: بنابراین نمایندگان بر ادامه پیگیری استیضاح 
تاکید کردند و امضا های خود را پس نگرفتند و همچنین خواستار مطرح شدن این طرح 

در کمیسیون انرژی و جلسه علنی مجلس هستند.

غریب آبــادی، نماینده دائم ایران در آژانس گفت : انفجار نطنز یک خرابکاری بود. 
ما نســبت به چنین ماجراجویی خطرناکی هشدار می دهیم. این اقدامات بدخواهانه باید 
توسط آژانس و اعضای آن قویاً محکوم شوند. ایران حق خود می داند تا ضمن حفاظت 
از تاسیســات هسته ای خود، به هر شــیوه ای که صلاح می داند، واکنش لازم را نیز به این 
تهدیدات به طور مقتضی اتخاذ کند. سفیر کشورمان با اشاره به انفجار اخیر نطنز و اینکه 
این یک خرابکاری در صنعت هسته ای ایران از سوی دشمنان کشورمان بوده است، گفت: 
جمهوری اسلامی ایران، اهمیت بالایی برای امنیت هسته ای قائل است. در این زمینه، توجه 
شما را به یک موضوع مهم در خصوص انفجار اخیر در تأسیسات هسته ای شهید احمدی 
روشن )نطنز( جلب می کنم که همانطور که قبلًا اعلام شد، نتیجه خرابکاری بود. ما نسبت 
به چنین ماجراجویی خطرناکی هشدار می دهیم. وی ادامه داد: این اقدامات بدخواهانه باید 

توسط آژانس و اعضای آن قویاً محکوم شوند.

قدیری ابیانه در پاسخ به اینکه شرایط برای روی کار آمدن احمدی نژاد مهیاست، اظهار 
کرد: قطعا احمدی نژاد اعلام کاندیداتوری می کند و مسلما رد صلاحیت می شود و در نهایت 
تلاش می کند فتنه ای به راه بیندازد که موفق نخواهد شد، البته فردی که به معنای دقیق کلمه 
اصول گرا باشد برنامه هایی را باید ارائه بدهد که به نفع مردم و قابل دست یابی باشد. این چهره 
اصول گرا در واکنش به اینکه احمدی نژاد با حمایت اصول گرایان به قدرت رسید و یکی از 
شعار های وی آوردن نفت بر سر سفره مردم بود، خاطرنشان کرد: معتقد به این هستم که جای 
نفت سر سفره نیست، بلکه باید از این مواهب در جهت ایجاد زیر ساخت ها استفاده کنیم و 
از آن طریق، باید زمینه ایجاد اشتغال و تولید بیشتر را فراهم کنیم و سفره مردم از طریق کار و 
تلاش با عزت همگان تأمین شود. قدیری ابیانه ضمن ارزیابی نتیجه انتخابات ۱۴۰۰ یادآور 
شد: پیش بینی می شود در انتخابات ریاست جمهوری آینده پیروزی با اصول گرایان است.  

اخبار ویژه ...

3 سیاسی

سرویس سیاســی- ائتلاف یا اصرار 
بر هویت اصلاح طلبی؟ شــاید این مهم ترین 
پرسش پیش  روی اصلاح طلبان در انتخابات 
ریاست جمهوری سال آینده باشد؛ آنها که با 
تئوری تشکیل دولت استثنایی در سال۹۲ به 
حمایت از حسن روحانی پرداختند اکنون در 
یــک دو راهی مهم به ســر می برند که آیا در 
صورت ردصلاحیت نیروهای اصلاح طلب 
در ۱۴۰۰ بــاز هم باید همان سیاســت را پی 
گرفت یا آنکه تحت هرشــرایطی بر هویت 

اصلاح طلبانه نامزدها تأکید کرد؟
مرتضی مبلغ، فعال سیاسی اصلاح طلب 
درباره علت حمایت اصلاح طلبان از حســن 
روحانی در سال۹۲ گفت: »متأسفانه این روزها 
ثباتی در سیاست ورزی وجود ندارد و بسیاری 
از زیرســاخت هایی که برای یک حاکمیت 
مقتدر باید وجود داشــته باشــد، مشــاهده 
نمی شود. ما در سیاســت ورزی نمی توانیم 
پیش بینی آینده را انجــام دهیم زیرا معیارها 
ثابت نیســت. در چنین شــرایطی کنشگران 
سیاســی و به ویــژه اصلاح طلبان شــرایط 
بسیار سختی را می گذرانند. اصلاح طلبان در 
ســال۹۲ با وضعیتی روبه رو بودند که عرصه 
سیاســی مسدود شده بود. بعد از رخدادهای 
ســال۸۸ عملا اصلاح طلبان کنار گذاشــته 
شــدند و آنها در ســال۹۲ برای برون رفت از 
این بحران می خواســتند کنشی انجام دهند. 
وقتی در انتخابات ریاست جمهوری سال۹۲ 

آقای هاشــمی که اصلاح طلبان سراسر بر او 
اتفاق نظر داشتند، ردصلاحیت شد، نیروهای 
اصلاح طلب به سمت آقای روحانی رفتند و 
از او حمایت کردند. انصافا هم آقای روحانی 
در دوره اول عملکرد خوبی داشــت و با تکیه 
بر همان عملکرد توانســت در دوره دومش 
رأی بالایــی اخذ کند اما او در دور دوم روند 
معکوســی را طی کرد و عملا به جای تکیه 
بر ســرمایه اجتماعی  رأی دهنده اش چیدمان 

دولت را تغییر داد و مسیرش را تغییر داد«.
او ادامه داد: »اصلاح طلبان در ســال۹۲ 
براســاس منافع ملی و خواست مردم عمل 
کردند و به تعبیری دولت اســتثنایی تشکیل 
دادند؛ یعنی گرچه آقای روحانی اصلاح طلب 
نبود امــا اصلاح طلبان بــرای جلوگیری از 

استمرار تندروی ها سرمایه اجتماعی خود را 
به حمایت از روحانی دعوت کردند. اکنون هم 
باید دید شرایط به چه نحوی رقم می خورد. 
اگر بــه منوال انتخابــات مجلس که بخش 
اعظم اصلاح طلبان ردصلاحیت شــدند، در 
انتخابات ریاســت جمهوری عمل شــود، 
عملا اصلاح طلبــان نمی توانند تأثیر ویژه ای 
در انتخابــات بگذارند اما اگر نوع نگاه حاکم 
تغییر کند و فضا برای ورود نامزد یا نامزدهای 
اصلاح طلبان باز شود، طبیعی است که شرایط 

فرق خواهد کرد«.
این فعال سیاســی درباره ضرورت این 
روزهای عالم سیاسی اظهار کرد: »نگاه رسمی 
باید طوری باشد که با مشارکت حداکثری یک 
دولت واقعی تشــکیل شود و حقیقتا نیاز این 

روزهای سیاست ایران این است که نوع نگاه 
رسمی در انتخابات تغییر کند. تجربه نشان داده 
است که اگر نیروهای کارآمد و بدون گذشته 
مبهم روی کار بیایند، منافع حاکمیت و مردم 

تأمین می شود«.
او در پاســخ بــه این پرســش که اگر 
نامزدهای اصلاح طلب ردصلاحیت شوند آیا 
اصلاح طلبان به سمت ادامه سیاست ائتلافی 
و تشکیل دولت استثنایی می روند یا ترجیح 
می دهنــد از عرصه انتخابات کنار بکشــند، 
تصریح کرد: »اکنون جامعه با یک پرســش 
مهم روبه رو اســت که هنوز هم انتخاب بین 
بد و بدتر پاسخ می دهد یا نه؟ و چنین سیاستی 
منجر به گشــایش می شود یا خیر؟ به تبع آن 
نیروهای اصلاح طلب هم باید تکلیف خود 
را روشن کنند که آیا هنوز می خواهند با نامزد 
اصولگرا وارد میدان شــوند یا آنکه بر هویت 
اصلاح طلبانه خــود تأکید می کنند؟ من باور 
دارم که وقتی در شــرایط کنونی یک دولت 
حداقلی شکل بگیرد، آن دولت مجبور است 
از سیاست های تحمیلی پیروی کند و چنین 
شرایطی نتیجه مثبتی نخواهد داشت و به نفع 

هیچکس نیست«.
مبلغ در پایان گفت: »اکنون لازم اســت 
کــه همه تــلاش کنند تا تغییر نــوع نگاه در 
بررســی صلاحیت ها را به عنوان یک مطالبه 
مطرح کنند تا همه نیروهای سیاسی بتوانند در 

انتخابات نقش آفرینی کنند«.

تشکیل دولت ائتلافی به نفع هیچ کس نیست
مرتضی مبلغ گفت: من باور دارم که وقتی در شرایط کنونی یک دولت حداقلی شکل بگیرد، آن دولت مجبور است از سیاست های تحمیلی پیروی 

کند و چنین شرایطی نتیجه مثبتی نخواهد داشت و به نفع هیچکس نیست.
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ســرویس سیاســی-صوفی فعال 
سیاســی اصلاح طلب با بیان اینکه دولت 
روحانی در چهار ســال نخست انتظارات 
را برآورده کرد، یادآور شد: دولت روحانی 
اما در دور دوم شــد همان دولت احمدی 
نــژاد؛ چون آقای روحانــی در دوره دوم 
ریاســت جمهوری وضعیت کشــور را 
به گونه ای پیشــبرد کــه الان هم با همان 
وضعیت اســتثنایی مواجه هســتیم و یک 
دولت اســتثنایی می خواهیم تا ما را از این 
وضعیت بین المللی و داخلی نجات دهد.

شــهریور ۱۳۹۴ بــود کــه ســعید 
حجاریان در مقاله ای به وضعیت استثناي 
اصلاح طلبان پرداخت که در ســایه یک دولت اســتثنایي می توانند به وضعیت نرمال 
برسند. او نوشت »کارویژه دولت اعتدالي نرمالیزاسیون به عنوان مقدمه  دموکراتیزاسیون 
و راهبرد اصلاح طلبان حمایت از این دولت اســت«. حالا نیز خیلی ها وضعیت اصلاح 
طلبان را استثنایی توصیف می کنند اما آیا اصلاح طلبان درمان خروج از این وضعیت را 

همچنان حمایت از یک دولت استثنایی می دانند؟
علــی صوفی در گفتگــو یی  درباره باقی مانده اصلاح طلبان به توصیه ســال ۹۴ 
ســعید حجاریان گفت: اصلاح طلبان وضعیت استثنایی دارند اما دیگر ائتلاف اسثتنایی 
نمی کنند چون آن مدل ائتلاف را تجربه کردند اما به دولت استثنایی مدنظر آقای حجاریان 
نرسیدند بنابراین هنوز شرایط شان استثنایی است. وی با اشاره به سال های پیش ریاست 
جمهوری حسن روحانی افزود: سال ۹۲ برای آن استثنایی بود چون دولت آقای احمدی 
نژاد عملکرد بسیار بدی داشت و کشور با بحران های داخلی و خارجی عدیده ای مواجه 
بود. آن زمان یک دولت استثنایی می خواستیم که بتواند هم شرایط بین المللی را بهبود 
ببخشد و هم اوضاع داخلی را. این فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه دولت روحانی 
در چهار ســال نخســت انتظارات را برآورده کرد، یادآور شد: دولت روحانی اما در دور 
دوم شــد همان دولت احمدی نژاد؛ چون آقای روحانی در دوره دوم ریاست جمهوری 
وضعیت کشور را به گونه ای پیشبرد که الان هم با همان وضعیت استثنایی مواجه هستیم 
و یک دولت استثنایی می خواهیم تا ما را از این وضعیت بین المللی و داخلی نجات دهد.
وی افــزود: اصلاح طلبان باید خود را بــرای ورود قوی به صحنه انتخابات آماده 
کنند و مکانیزم تشــکیلاتی خودشــان را برای اجماع سازی و انسجام بخشی نیروهای 
اصلاح طلب راه بیاندازند؛ در نهایت شخصیتی را از اردوگاه اصلاحات تشویق به ثبت 
نام کنند. اگر او تأیید صلاحیت شــد، با ارائه یک برنامه قوی و عملیاتی بکوشــند تا نظر 
مردم به سوی کاندیدای اصلاح طلب جلب شود. اما اگر نامزد حداکثری اصلاح طلبان 
تأییدصلاحیت نشــد، از بین چهره های اصلاح طلب تأیید شــده یک نفر را برگزینند و 

مورد حمایت قرار دهند.
این عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان اظهار کرد: اگر هیچ کاندیدای 
اصلاح طلبی در میدان نبود، اصلاح طلبان به اســتراتژی مشــارکت بدون قید و شــرط 
سالهای ۹۲، ۹۴ و ۹۶ بر نمی گردند. البته برخی از اصلاح طلبان می توانند این اشتباه را 
انجام دهند یعنی از کاندیدای غیر اصلاح طلب حمایت کنند اما این رویکرد در انتخابات 

مجلس ۹۸ نشان داد که جواب نمی دهد.

سرویس سیاســی- یک تحلیلگر 
مسائل سیاســی یادآور شد: کارگزاران در 
اسفندماه ســال ۹۸ حقیقت را نپذیرفت و 
اصرار داشــت که باید اصلاح طلبان پای 
صنــدوق رأی بیایند امــا در تهرانی که ۴ 
سال قبل یک و نیم میلیون نفر در انتخابات 
مجلس دهم به آقای محمدرضا عارف رأی 
داده بودند، در انتخابات مجلس یازدهم  ۵ 
درصدشــان هم پای صندوق رأی نیامدند 
چون سرلیست کارگزاران کمتر از ۸۰ هزار 

رأی آورد.
کارگزاران اصــرار زیادی دارد که به 
هر قیمتی بلیط حضور در صحنه انتخابات 
۱۴۰۰ را بگیــرد. این حزب معتقدند »هیچ یــک از چهره های اصلاح طلب نمی توانند 
تأیید شورای نگهبان را اخذ کنند بنابراین باید سراغ گزینه هایی همچون علی لاریجانی 
یا محمدجواد ظریف رفت«. این نگاه کارگزاران هر بار در رســانه ها یا محافل سیاســی 

طرح می شود اصلاح طلبان به شدت با آن مخالفت می کنند.
صــادق زیبــاکلام در گفتگو یی  درباره چرایی اصــرار کارگزاران به بازی با برگ 
علــی لاریجانی در انتخابات ریاســت جمهوری ۱۴۰۰ گفت: حــزب کارگزاران نمی 
خواهد حقایق و واقعیت های سیاســی امروز کشــور را بپذیرد و قبول کند.  وی با اشاره 
به عملکرد ناامیدکننده دولت حســن روحانی افزود: نه کارگزاران و نه ســایر مجموعه 
های اصلاح طلب ظرف ســه ســال گذشته هیچ تلاشی نکردند بدنه اجتماعی را درباره 

دلایل این اتفاق مجاب کنند .  
این اســتاد دانشــگاه تأکید کرد: علــی لاریجانی، محمدجواد ظریف، اســحاق 
جهانگیری، محســن هاشمی و محمدرضا عارف که جای خود دارند، حتی اگر شخص 
آقای خاتمی هم تأیید صلاحیت شــود دیگر آن ۲۴ میلیونی که در اردیبهشــت ماه سال 
۹۶ پای صندوق های رأی حاضر شدند و به حسن روحانی رأی دادند، انگیزه ای برای 

شور و نشاط سیاسی ندارند.
وی افــزود: حزب کارگزاران این واقعیت تلخ اما ســاده را نمی خواهد قبول کند 
چون امیدوار است در ماه آخر منتهی به انتخابات ریاست جمهوری تغییر و تحولاتی به 
وجود آید، قبض و بســط هایی رخ دهد و یک دفعه ســتاره بخت و اقبال علی لاریجانی 

بشکفد. آنها نمی خواهند قبول کنند که ما مشکل داریم .
این تحلیلگر مسائل سیاسی یادآور شد: کارگزاران در اسفندماه سال ۹۸ نیز حقیقت 
را نپذیرفت و اصرار داشت که باید اصلاح طلبان پای صندوق رأی بیایند اما در تهرانی 
که ۴ سال قبل یک و نیم میلیون نفر در انتخابات مجلس دهم به آقای محمدرضا عارف 
رأی داده بودند، در انتخابات مجلس یازدهم  ۵ درصدشان هم پای صندوق رأی نیامدند 
چون سرلیســت کارگزاران کمتر از ۸۰ هزار رأی آورد. زیباکلام افزود: کارگزاران فقط 
امیدوار اســت که اگر علی لاریجانی به صحنه بیاید و روحانیت مبارز و دانشــگاهیان از 
او حمایت کنند شــاید معادلات انتخابات ریاســت جمهوری سال ۱۴۰۰ تغییر کند. در 
واقع کارگزاران دنبال رویاها و فکر و خیال هایی هســتند که نتیجه اش را در انتخابات 

مجلس یازدهم دیدیم.

سرویس سیاسی-رئیس کمیته فرهنگی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس گفت که پرونده 
ویلموتس در کمیسیون اصل ۹۰، دو - سه هفته آینده جمع بندی خواهد شد. 

ســیدنظام الدین موســوی اظهار کرد:  کمیته فرهنگی کمیسیون اصل ۹۰ هنوز در 
حال بررســی موضوع قرارداد ویلموتس است. ما هم با نمایندگان دستگاه های نظارتی 
جلساتی داریم و مستندات و مطالب آن ها را هم می بینیم و ان شاءالله بعد از شنیدن نقطه 
نظرات آن ها وارد جمع بندی خواهیم شد تا بعد گزارش نهایی را به کمیسیون ارائه کنیم.
وی افزود: ما باید نظرات و مستندات دستگاه های نظارتی را بشنویم. ممکن است 
اگر آن ها نکته خاصی را بگویند بخواهیم جلســه دیگری با مســئولان فدراسیون داشته 

باشیم و بعد از آن جمع بندی و نوشتن گزارش آغاز خواهد شد.
ایــن نماینده مجلــس گفت که گزارش این پرونده ظرف دو، ســه هفته آینده در 

کمیسیون اصل ۹۰ مطرح خواهد شد.
کمیســیون اصل ۹۰ اوایل شــهریورماه و به دنبال دریافت شــکایت تعدادی از 
نماینــدگان و افرادی از بیرون مجلس رســیدگی به پرونده قــرارداد ویلموتس را آغاز 

کرده بود.

علی صوفی فعال سیاسی اصلاح طلب: 

دولت روحانی بعد 96 همان 
دولت احمدی نژاد شد

صادق زیباکلام تحلیلگر مسائل سیاسی: 

کارگزاران می خواهند با علی 
لاریجانی به رویاهایش برسند

بررسی پرونده ویلموتس در  
کمیسیون اصل 9۰ مجلس  


